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Vitula: Nové vedení školství netuší, jak čerpat fondy EU

Praha 30. září 2010 (ČTK)
Noví manažeři ministerstva školství prý absolutně netuší, jak čerpat peníze z fondů EU. Novinářům to dnes řekl odvolaný
ředitel sekce pro čerpání z EU Jan Vitula (TOP 09) s tím, že ministr školství Josef Dobeš (VV) se snaží ovládnout
evropské fondy. Dobeš tento měsíc Vitulu odvolal na základě auditu, podle kterého ministerstvo školství čerpá evropské
dotace nejpomaleji z všech českých institucí.
"Problém je v tom, že jsme ze dne na den ztratili tým odborníků budovaný více než dva roky a že nové takzvaně krizové
vedení absolutně netuší, jak oba operační programy MŠMT fungují," prohlásil Vitula. Podle něj jsou tak ohroženy desítky
miliard korun z EU určené pro české školství. Po Vitulově odvolání podalo výpověď asi 20 dalších pracovníků.
Podle Vitulových neoficiálních informací se prý ministrovo počínání příliš nezamlouvá ani Evropské komisi. Vitula na
dotaz novinářů, zda jeho odvolání nemůže mít i politický podtext a zda o tom nebudou jednat lídři TOP 09 a VV, pouze
odpověděl, že je to otázka dalšího vývoje.
"Nové vedení s žádnou koncepcí nepřišlo," kritizoval dnes také bývalý manažer programu Vzdělávání pro
konkurenceschopnost Jiří Burgstaller. Projekty, které teď nové vedení podepisuje, jsou prý výsledkem práce bývalých
manažerů.
Podle auditu, který nechal udělat Dobeš, manažersky selhalo celé vedení sekce, která měla čerpání z fondů EU na
starosti. Kvůli údajně špatnému čerpání evropských peněz už přitom na ministerstvu v roce 2007 skončila bývalá
ministryně školství Dana Kuchtová.
Výsledky auditu ale zpochybnili úředníci ministerstva, výsledky sotva pár dní trvajícího auditu jim prý nikdo neukázal.
Proti Dobešovým krokům se postavil například i lidovecký europoslanec Jan Březina. Ministr chce podle něho
koncentrovat ve svých rukou veškerou moc na úřadě. Obavy vyjádřila i Česká konference rektorů, personální změny
by prý mohly ohrozit čerpání peněz na vědecké a vzdělávací projekty.
Snížení počtu zaměstnanců totiž podle kritiků může ohrozit čerpání evropských miliard nebo schválení projektů na nová
vědecká centra a na zkvalitnění výuky, neměl by je totiž kdo vyřídit.
Podle údajů ministerstva pro místní rozvoj ale ve školství zaměstnávají v sekci pro EU víc zaměstnanců, než je nezbytně
nutné. Už dříve se Dobeš nechal slyšet, že propustí až 30 procent úředníků, kteří měli čerpání peněz na starosti. K
propuštění přistoupil i z úsporných důvodů.
Evropská komise přitom podle informací Radiožurnálu doporučila ministerstvu naopak přijmout během příštího půl roku
až 70 nových lidí, a to právě kvůli zvýšenému počtu žádostí o evropské dotace. Tito úředníci jsou navíc z 85 procent
placeni z EU, ministerstvo tudíž jejich propouštěním příliš neušetří.
Z programu Výzkum a vývoj pro inovace může Česko mezi lety 2007 až 2013 čerpat na vědecké projekty přes
dvě miliardy eur (asi 49 miliard korun). Dalších zhruba 45 miliard korun mohou získat výukové projekty z programu
Vzdělávání pro konkurenceschopnost.


